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Notulen van de vergadering van de Ministerraad op 22 juni 1962 
*'s Morgens te 10 uur aangevangen en 's middags voortgezet, Trêveszaal. 
 
Aanwezig: De Vice-Minister-President Korthals (Voorzitter) en de Ministers Van Aartsen, 
Beerman, Marijnen, De Pous, Toxopeus, Visser en Zijlstra (afwezig de Minister-President en de 
Ministers Cals, Klompé, Luns en Veldkamp). 
 Voorts zijn aanwezig de Staatssecretarissen Calmeyer, Van Houten en De Jong. 
 Secretaris: J. Middelburg. 
 
2. Buitenlands beleid 
i. Nieuw-Guinea 
De Voorzitter wijst ter inleiding van de bespreking erop, dat in de afgelopen week het 
regeringsbeleid wel enkele ontwikkelingen heeft laten zien. Een van de punten heeft Minister Luns 
in de vorige vergadering al aangeduid. Voorts heeft een woordvoerder van de 
Rijksvoorlichtingsdienst naar aanleiding van berichten van verschillende buitenlandse persbureaus 
("De Nederlandse Regering is om en nu kan het overleg met Indonesië beginnen") geantwoord, 
dat er geen Kabinetsvergadering op zaterdag 16 juni had plaatsgehad en dat sedert het debat in de 
Tweede Kamer geen verandering in het standpunt van de Regering was gekomen. Naar aanleiding 
hiervan is door Buitenlandse Zaken verklaard, dat Minister Luns reeds eerder aan U Thant heeft 
laten weten, dat de Nederlandse Regering geen verschil ziet tussen de verschillende formuleringen 
die door Nederland en Indonesië worden gebruikt ter voorbereiding van de besprekingen over het 
plan-Bunker. Op 20 juni heeft U Thant een antwoord gezonden op een telegram van President 
Sukarno van dezelfde dag, waarin hij wel wat verder ging dan het standpunt van de Regering was. 
Naar aanleiding daarvan heeft spreker met Minister Toxopeus en met Mr. Van Tuyll van 
Serooskerken en Mr. Josephus Jitta besproken of het verstandig was aan U Thant te zeggen, dat 
hij verder was gegaan. Na contacten met de Minister-President en met de Staatssecretaris Bot is 
toen besloten te zeggen, dat de Nederlandse Regering geen behoefte heeft iets toe te voegen aan 
de pogingen van U Thant om de hervatting der besprekingen met Indonesië te bewerkstelligen. 
 Minister Beerman heeft niet de indruk, dat U Thant in zijn antwoord aan President 
Sukarno zoveel verder is gegaan. Hierin deelde hij mede, dat volgens zijn oordeel de Nederlandse 
Regering het principe van de gefaseerde operaties van het plan-Bunker heeft aanvaard. Als het 
Kabinet bereid is op basis van het plan-Bunker met Indonesië te onderhandelen, ziet spreker 
hierin weinig verschil. 
 Minister Toxopeus is van mening, dat naarmate de ontwikkeling verder gaat het 
verschil tussen de verschillende formuleringen waziger wordt. Hij heeft zich ook afgevraagd 
waarom de Regering in het Kamerdebat het bekende standpunt heeft ingenomen, als geen nadere 
verklaring over deze brief van U Thant wordt gegeven. Het kan waar zijn, dat er weinig verschil is 
met het laatste antwoord van U Thant aan Sukarno, zoals Minister Beerman stelt, maar spreker 
verwacht, dat het effect hiervan bij de Nederlandse bevolking zal zijn, dat thans Nieuw-Guinea 
door Nederland wordt losgelaten. De vorige dag is er nog contact geweest met Staatssecretaris 
Bot, die in Amerika ook met verschillende Vertegenwoordigers van het State Department (o.a. 
Harriman en Tyler) heeft gesproken. Ook hij stemde ermede in, dat zou worden gezegd, dat de 
Nederlandse Regering niets heeft toe te voegen aan de pogingen van U Thant om tot hervatting 
der besprekingen te komen. 
 De Voorzitter deelt mede, dat de Minister-President hem vroeg of het niet wenselijk 
was de Commissie van de Tweede Kamer in te lichten over de jongste ontwikkeling, in het 
bijzonder over de argumenten waarom onzerzijds op de aangeduide wijze gereageerd is naar 
aanleiding van de brief van U Thant aan Sukarno. Minister Marijnen vraagt zich af of het in dit 
stadium juist is de Kamercommissie in te lichten, aangezien leden van deze Commissie niet het 
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zwijgen hierover bewaren. Minister Toxopeus wijst erop, dat de Regering bij het niet inlichten van 
de Kamercommissie de kans loopt vervelende vragen te krijgen. 
 Minister Cals heeft bij de bespreking over de afhandeling van de Mammoewet van 
de Griffier gehoord, dat men nog rekening houdt met een debat over Nieuw-Guinea voor het 
reces. Minister Zijlstra is wel bezorgd over de mogelijkheid van een debat voor de zomervakantie. 
Het inlichten van de Kamercommissie zou spreker ook niet willen aanbieden. De Voorzitter is het 
hiermede eens. 
 Minister Toxopeus verwacht, dat de Kamerleden een openbaar debat zullen vragen. 
Minister Cals meent daarom, dat van regeringszijde snel contact moet worden gezocht met de 
Kamervoorzitter. Het is aan de Kamer wel duidelijk te maken, dat een openbaar debat nu niet 
mogelijk is, als men ziet hoe President Sukarno alle uitlatingen van Nederlandse kant uitbuit. 
Minister Zijlstra meent daarom, dat aan de Kamervoorzitter moet worden gezegd, dat het 
algemeen belang op het ogenblik geen openbaar debat verdraagt. De Voorzitter stelt voor, dat 
Staatssecretaris Van Houten zo spoedig mogelijk contact opneemt met Minister Luns om hem te 
vragen dit aan de Kamervoorzitter te zeggen, met de toevoeging, dat de Regering bereid is 
desgewenst de betrokken Kamercommissies in te lichten. De Raad verklaart zich hiermede 
akkoord. 
 Minister Zijlstra heeft de indruk, dat de reis, die enkele leden van de Nieuw-
Guinearaad na hun verblijf in Nederland langs een aantal Afrikaanse en Aziatische hoofdsteden 
maken, niet zo goed is. De Nederlandse Regering wil immers nu gaan onderhandelen op basis van 
het plan-Bunker, wat inhoudt dat men tot overdracht van Nieuw-Guinea aan de Verenigde Naties 
en vervolgens aan Indonesië kan komen. Men bewijst de Papoea's dan geen dienst om hen in 
bedoelde hoofdsteden een andere weg te laten bepleiten. Nu de Papoea Jouwe in ons land is, doet 
de vraag zich voor of van regeringszijde de Papoea's voldoende erop worden voorbereid, dat de 
situatie thans wezenlijk anders is dan een half jaar geleden. Spreker voegt hier een andere vraag 
aan toe: wat zal worden geantwoord aan Papoea's in Nederland die aan Staatssecretaris Bot 
hebben gevraagd of zij een bezoek aan Indonesië kunnen brengen. Men kan zeggen, dat een 
dergelijk bezoek bezwaarlijk is, zolang Indonesië zijn agressieve acties uitvoert, maar men zal niet 
moeten antwoorden, dat een dergelijk bezoek niet mogelijk is, omdat eerst de Nieuw-Guinearaad 
daarover zou moeten spreken of dat eerst de groep die een bezoek aan Afrikaanse en Aziatische 
landen heeft gebracht in Djakarta moet zijn geweest. Minister Toxopeus zal dit punt nog met 
Staatssecretaris Bot bespreken. Spreker gelooft niet, dat de reis langs de verschillende hoofdsteden 
in Afrika en Azië onjuist is. Voor de uitvoering van het zelfbeschikkingsrecht, dat ook in het plan-
Bunker staat, zullen immers de Verenigde Naties nodig zijn. Het is dan nuttig, dat verschillende 
landen in Afrika en Azië enigszins weten om wie het gaat. Minister Zijlstra heeft tegen dit laatste 
geen bezwaar, maar voor hem gaat het erom, dat het de bedoelde Papoea's duidelijk wordt, dat 
men thans in een andere fase leeft dan een half jaar geleden. 
 Minister Toxopeus antwoordt, dat dit laatste een moeilijk punt is, dat echter nu met 
de Papoea Jouwe wordt besproken. 
 Minister Beerman ziet tegen de reis langs de verschillende hoofdsteden nog een 
ander bezwaar. De Regering zou, als de Papoea's zelf een dergelijk bezoek willen brengen, dat niet 
kunnen beletten, maar deze reis is georganiseerd en gefinancierd door Nederland, waarbij vooral 
de moeilijkheid is, dat de Papoea's in hun uiteenzettingen ingaan tegen het beleid van de 
Nederlandse Regering. Spreker acht het wel wenselijk, dat enkele Papoea's gelegenheid hebben 
hun mening kenbaar te maken, als Nieuw-Guinea opnieuw in de algemene vergadering van de 
Verenigde Naties aan de orde zou komen. Minister Zijlstra gaat het vooral om het streven zoveel 
mogelijk te voorkomen, dat de Papoea's op Nieuw-Guinea door onvoldoende voorlichting zich 
misleid voelen. In dit verband stelt spreker nog de vraag wat van Nederlandse zijde zal worden 
gedaan, als de Papoea's zouden overgaan tot het afkondigen van een zelfstandige Papoea-staat. 
 Staatssecretaris De Jong antwoordt op een vraag van de Voorzitter, dat de 
beoordeling van de militaire toestand niet veel anders is dan de vorige week. De Amerikaanse en 



de Nederlandse inlichtingen komen met elkaar overeen, hoewel deze naar buiten een verschillende 
indruk maken, aangezien de Amerikanen als zij over een ‘attack’ door Indonesië spreken, aan een 
grote aanval denken, terwijl van Nederlandse kant hiermede op een aanval met enige bataljons 
wordt gedoeld. 
 Minister Cals haalt berichten aan over moeilijkheden in verband met overdracht 
van enkele plaatsen aan het Australische deel. Voorts merkt spreker op, dat behalve de 
wereldomroep, ook verscheidene omroepverenigingen een groep naar Nieuw-Guinea hebben 
gezonden. Daarnaast is er de actie van de Telegraaf ten aanzien van de radio. 
 Minister Toxopeus antwoordt, dat de kwestie van de grenscorrecties met het 
Australische deel al lange tijd is voorbereid; het is echter wel vervelend, dat dit nu aan de orde 
komt. Spreker deelt voorts mede, dat de gouverneur heeft bepaald, dat geschenkzendingen aan 
militairen op Nieuw-Guinea tot een waarde van f. 50 vrij zijn van invoerrechten. Naar aanleiding 
hiervan is erop gewezen, dat de grondwet in artikel 189 bepaalt, dat geen privileges in het stuk van 
belastingen kunnen worden verleend. Spreker meent echter, dat deze vrijstelling moet worden 
gehandhaafd. Minister Zijlstra is het met de vrijstelling wel eens, maar men moet toch oppassen 
niet het verwijt van schending van de grondwet te krijgen. 
 Minister Visser merkt vervolgens op, dat de actie van de Telegraaf behoort tot de 
particuliere initiatieven, waarvan een militaire commandant moeilijk kan verklaren, dat hij er niet 
voor voelt. 
 De Voorzitter meent, dat de inzameling van geld op de Departementen voor dit 
doel niet moet worden toegestaan. De Raad is het hiermede eens. 
 De Voorzitter deelt aan het einde van de vergadering mede, dat hij zojuist een brief 
heeft ontvangen van de Voorzitter van de Tweede Kamer, waarin deze bericht, dat hij een brief 
van de Kamerleden De Kadt en Wierda heeft ontvangen. Deze noemen in hun brief een drietal 
onderwerpen, die naar hun mening opheldering behoeven na het laatste Kamerdebat. Het gaat in 
de eerste plaats om de evolutie van het standpunt der Regering ten aanzien van het plan-Bunker 
en ten tweede om berichten over het aantal afgeworpen en buiten gevecht gestelde parachutisten. 
Tenslotte  stellen zij de vraag of de militaire inspanningen op Nieuw-Guinea niet een hoger 
bedrag vergen dan op de desbetreffende begrotingsposten is uitgetrokken. Spreker  stelt voor, dat 
nog nader met Minister Luns de inhoud van deze brief, die aan de Kamervoorzitter is gericht, 
wordt nagegaan. De Raad verklaart zich hiermede akkoord. Minister Visser verzoekt een afschrift 
van de brief aan de betrokken Ministers te zenden. 
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